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El jutjat suspèn cautelarment el projecte per construir el Centre d’Acollida 
d’Animals de Companyia a Montcada, impugnat per DEPANA 
L’entitat va sol·licitar mesures cautelars per l’impacte mediambiental que les obres tindrien sobre el Parc Natural de 
la Serra de Collserola. 
DEPANA insisteix en la necessitat urgent de la creació d’un centre d’acollida d’animals abandonats de màxima 
qualitat, però no en un espai natural protegit legalment. 
L’any 2020 l’entitat va proposar l’alternativa de construir l’equipament a Montjuïc, a l’antic aparcament del parc 
d’atraccions, però el consistori barceloní va ignorar la proposta. 
oct. 4, 2023   

 
   El jutjat contenciós administratiu número 11 de Barcelona ha suspès cautelarment les obres de construcció del Centre d’Acollida 
d’Animals de Companyia (CAAC), emparant-se en el principi de precaució -establert a l’article 191 del Tractat de Funcionament de la 
Unió Europea (TFUE)-, adduint que l’execució de les obres a l’emplaçament previst causarà danys de difícil reparació en aquesta zona 
del PN de la Serra de Collserola. 
   La jutgessa s’ha pronunciat a favor de la rellevància de l’interès públic pel medi ambient amb prevalença sobre altres interessos. 
Precisament l’entitat va sol·licitar la impugnació del projecte pel fet d’ubicar-se en l’espai natural protegit del Parc Natural de la Serra de 
Collserola. La decisió de la jutgessa arriba després de la notícia de l’Ajuntament de Barcelona anunciant l’inici de l’obres al novembre. 



DEPANA va sol·licitar mesures judicials cautelars el 15 de juny passat per preservar l’espai natural del Parc Natural de la Serra de 
Collserola. Alhora, demana millores substancials en les condicions en què viuen els gats i gossos de la ciutat, però rebutja les 
instal·lacions previstes al municipi de Montcada i Reixac atès que no tenen ni la ubicació ni el disseny d’instal·lacions escaients. 
   Segons l’entitat, no hi ha prou avals tècnics del fet que el nou CAAC, projectat ja fa nou anys a la finca Torre Doña Juana, signifiqui 
una millora per a la ciutadania, els treballadors del centre, ni tampoc per als animals. Una queixa que també han subscrit ADENC i la 
Plataforma Cívica per a la defensa de Collserola. 
Un espai protegit 
   El Parc Natural de la Serra de Collserola forma part de la Xarxa Natura 2000, és un espai d’interès natural (PEIN) i lloc d’interès 
comunitari (LIC). Per tant, compta amb un valor mediambiental i paisatgístic que ha de ser preservat. 
   En aquest sentit, l’entitat recalca que les actuacions que es facin als parcs han d’estar en consonància amb els objectius de gestió i 
protecció, fet que el projecte del nou CAAC incompleix. “No hi ha res que justifiqui ubicar un equipament d’aquestes característiques 
dins d’un entorn especialment protegit”, afirma DEPANA. 
   De fet, DEPANA ja va proposar el 2020 que el nou CAACB es construís a Montjuïc.  
   L’entitat ha denunciat l’agressió que suposaria el projecte en múltiples ocasions: al Consell Municipal de Convivència, Defensa i 
Protecció dels Animals, presidit per la tinenta d’alcalde Laia Bonet, presentant també l’informe desfavorable del Consell de Protecció de 
la Natura de la Generalitat de Catalunya que va emetre en ser consultat sobre el Pla Especial Urbanístic del CAAC de Montcada i 
Reixac. Un informe que destacava que el projecte barrejava conscientment l’ús i característiques d’un centre d’acollida d’animals de 
companyia amb un centre d’interpretació de la natura per tal d’obtenir una resolució favorable. No obstant això, la Generalitat de 
Catalunya va donar llum verda al projecte de construcció del nou CAACB en un espai natural protegit. 
   DEPANA lamenta que ni la Generalitat de Catalunya, ni l’Ajuntament de Barcelona ni l’Ajuntament de Montcada hagi volgut escoltar i 
prendre en consideració el nostre posicionament ni l’alternativa d’ubicació pel nou CAACB que plantegem. 
L’actual centre d’acollida, en condicions nefastes i mal gestionat 
   DEPANA denuncia les condicions de l’actual centre d’acollida, un equipament de 1972, època anterior al sacrifici zero i a la presa de 
consciència dels drets dels animals així com la mala gestió actual que compromet seriosament el benestar dels animals que  hi 
romanen. En aquest context, reclama un nou centre, atès que el centre no està planificat per atendre les necessitats mínimes de 
seguretat, confort, higiene, socialització i reducció de l’estrès dels animals. Tot i així, recalca que el nou centre no es pot construir al 
Parc Natural de la Serra de Collserola. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Fragment de la sentència. 



DEPANA impugna el nou projecte del CAACB per ubicar-se en un espai 
natural protegit 
juny 19, 2023  

L’entitat aposta per un nou i millor Centre d’acollida 
d’animals de companyia, però no a costa de 
malmetre el Parc Natural de la Serra de Collserola. 
L’Ajuntament de Barcelona vol començar les obres 
del nou Centre d’Animals de Companyia a Montcada 
malgrat que el conflicte sobre la seva ubicació està 
judicialitzat.  
Conservacionistes acreditats consideren que 
l’impacte mediambiental sobre el Parc no podrà 
reparar-se, ni el projecte garanteix avenços 
significatius en l’atenció als animals abandonats. 
ADENC i la Plataforma Cívica per a la defensa de 
Collserola s’han sumat a la queixa de DEPANA. 

   DEPANA ha sol·licitat mesures judicials cautelars per preservar l’espai natural del Parc Natural de la Serra de Collserola i evitar que 
la nova protectora de Barcelona malmeti part del patrimoni natural de la ciutat. En un recurs que es va presentar el passat dijous 15 de 
juny, l’entitat demana millores substancials en les condicions en les que viuen els gats i gossos de la ciutat, però rebutja les 
instal·lacions previstes al municipi de Montcada i Reixac atès que no tenen ni la ubicació ni el format escaients. No hi ha prou avals 
tècnics del fet que el nou CAAC, projectat ja fa nou anys a la finca Torre Doña Juana, signifiqui una millora per a la ciutadania, els 
treballadors del Centre, ni tampoc per als animals residents. Una queixa que també han subscrit ADENC i la Plataforma Cívica per a la 
defensa de Collserola. 
   El Parc Natural de la Serra de Collserola forma part de la Xarxa Natura 2000; és un espai d’interès natural (PEIN) i lloc d’interès 
comunitari (LIC). Per tant, compta amb un valor mediambiental i paisatgístic que ha de ser preservat. Les actuacions que es facin als 
parcs han d’estar en consonància amb els objectius de gestió i protecció, i el projecte del nou CAAC no ho està. No hi ha res que 
justifiqui ubicar un equipament d’aquestes característiques dins d’un entorn especialment protegit. 
   DEPANA ja va denunciar públicament, en el seu moment, en el Consell Municipal de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals, 
presidit per la tinenta d’alcaldia Laia Bonet, que el nou projecte suposaria una clara agressió contra el PN de la Serra de Collserola. 
També ho va fer el Consell de Protecció de la Natura a la Generalitat de Catalunya,  mitjançant l’informe desfavorable que va emetre 
en ser consultat sobre el Pla Especial Urbanístic del CAAC de Montcada i Reixac. Destaca que el projecte presentat barrejava 
conscientment l’ús i característiques d’un centre d’acollida d’animals de companyia amb un centre d’interpretació de la natura per tal 
d’obtenir una resolució favorable.    
   Davant la manca de diàleg per part de l’Ajuntament de Barcelona i atès que els tràmits intermunicipals per a la nova protectora/ 
avançaven, el setembre de 2020 es va recórrer a la via judicial. Recentment, es van mantenir reunions amb l’alcaldessa de Barcelona, 
l’Excma. Sra. Ada Colau, i amb la tinenta d’alcaldia Janet Sanz sense resultats aparents. 
L’actual centre d’acollida en condicions nefastes i mal gestionat 
   L’actual centre d’acollida és un equipament de 1972, molt abans d’implantar el sacrifici zero i que la societat prengués 
consciència dels drets dels animals. El centre no està planificat per atendre les necessitats mínimes de seguretat, confort, 
higiene, socialització i reducció de l’estrès dels animals, que la ciència veterinària estableix. No és còmode pel personal 
que hi treballa, ni és accessible pel voluntariat, ni pels potencials adoptants. Les mesures benestaristes per als animals que 
es volien introduir amb el nou CAAC s’han anat retallant fins a desaparèixer, per encabir el projecte dins un entorn tan 
vulnerable. 
   El CAAC actual està dins el Parc Natural de la Serra de Collserola i té limitades les obres perquè es tracta d’una àrea 
protegida. Paradoxalment, la resposta municipal a les demandes creixents d’un centre d’animal de companyia escaient per 
la ciutat és fer-ne una rèplica fora del terme municipal però dins del mateix Parc Natural. Segons els antecedents, només 
es construeix una protectora/ cada mig segle, fet que obliga el govern que ho promou a fer-ho excepcionalment bé perquè 
les errades tenen conseqüències negatives perllongades en el temps. 
 

DEPANA avisa que el projecte del CAACB està impugnat per estar situat en 
un espai natural protegit 
set. 22, 2023 |  
   DEPANA avisa que el projecte per a construir el Centre d’Acollida d’Animals de Companyia (CAAB) a Montcada està impugnat pel 
fet d’ubicar-se en un espai natural protegit del Parc Natural de Collserola. Davant de la notícia d’aquest mes de setembre que 
l’Ajuntament de Barcelona pretén començar les obres de l’equipament al novembre, l’entitat insisteix que el projecte està judicalitzat 
per l’impacte mediambiental que tindria sobre el parc. 



   DEPANA va sol·licitar mesures judicials cautelars per preservar 
l’espai natural del Parc Natural de la Serra de Collserola i evitar que 
la nova protectora de Barcelona malmeti part del patrimoni natural de 
la ciutat. En un recurs que es va presentar dijous 15 de juny, l’entitat 
demana millores substancials en les condicions en les que viuen els 
gats i gossos de la ciutat, però rebutja les instal·lacions previstes al 
municipi de Montcada i Reixac atès que no tenen ni la ubicació ni el 
format escaients. Segons l’entitat, no hi ha prou avals tècnics del fet 
que el nou CAAC, projectat ja fa nou anys a la finca Torre Doña 
Juana, signifiqui una millora per a la ciutadania, els treballadors del 
Centre, ni tampoc per als animals residents. Una queixa que també 
han subscrit ADENC i la Plataforma Cívica per a la defensa de 
Collserola.    

   El Parc Natural de la Serra de Collserola forma part de la Xarxa Natura 2000; és un espai d’interès natural (PEIN) i és lloc d’interès 
comunitari (LIC). Per tant, compta amb un valor mediambiental i paisatgístic que ha de ser preservat. Les actuacions que es facin als 
parcs han d’estar en consonància amb els objectius de gestió i protecció, i el projecte del nou CAAC no ho està. No hi ha res que 
justifiqui ubicar un equipament d’aquestes característiques dins d’un entorn especialment protegit. 
   DEPANA ja va denunciar públicament, en el seu moment, en el Consell Municipal de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals, 
presidit per la tinenta d’alcaldia Laia Bonet, que el nou projecte suposaria una clara agressió contra el PN de la Serra de Collserola. 
També ho va fer el Consell de Protecció de la Natura a la Generalitat de Catalunya,  mitjançant l’informe desfavorable que va emetre 
en ser consultat sobre el Pla Especial Urbanístic del CAAC de Montcada i Reixac. Destaca que el projecte presentat barrejava 
conscientment l’ús i característiques d’un centre d’acollida d’animals de companyia amb un centre d’interpretació de la natura per tal 
d’obtenir una resolució favorable. 
   Davant la manca de diàleg per part de l’Ajuntament de Barcelona i atès que els tràmits intermunicipals per a la nova protectora/ 
avançaven, el setembre de 2020 es va recórrer a la via judicial. Recentment, es van mantenir reunions amb l’alcaldessa de Barcelona, 
l’Excma. Sra. Ada Colau, i amb la tinenta d’alcaldia Janet Sanz sense resultats aparents. 
L’actual centre d’acollida en condicions nefastes i mal gestionat 
   L’actual centre d’acollida és un equipament de 1972, molt abans d’implantar el sacrifici zero i que la societat prengués 
consciència dels drets dels animals. El centre no està planificat per atendre les necessitats mínimes de seguretat, confort, 
higiene, socialització i reducció de l’estrès dels animals, que la ciència veterinària estableix. No és còmode pel personal 
que hi treballa, ni és accessible pel voluntariat, ni pels potencials adoptants. Les mesures benestaristes per als animals que 
es volien introduir amb el nou CAAC s’han anat retallant fins a desaparèixer, per encabir el projecte dins un entorn tan 
vulnerable. 
   El CAAC actual està dins el Parc Natural de la Serra de Collserola i té limitades les obres perquè es tracta d’una àrea 
protegida. Paradoxalment, la resposta municipal a les demandes creixents d’un centre d’animal de companyia escaient per 
la ciutat és fer-ne una rèplica fora del terme municipal però dins del mateix Parc Natural. Segons els antecedents, només 
es construeix una protectora/ cada mig segle, fet que obliga el govern que ho promou a fer-ho excepcionalment bé perquè 
les errades tenen conseqüències negatives perllongades en el temps. 
 

Aval definitiu per construir el nou centre d’acollida d’animals de companyia 
al novembre 
El projecte s'aprova amb el suport de tots els grups municipals excepte Vox 
Ruth Rodríguez Porta | dimarts, 19 de setembre del 2023 BTV 

 

   El projecte per crear un nou centre d’acollida d’animals de 
companyia a terrenys de Montcada ha superat el tràmit final i, per 
tant, si el calendari previst es compleix, les obres podran 
començar al novembre.  
   Després d’arribar a la darrera comissió sense cap al·legació, 
tots els grups municipals menys Vox han donat suport a un 
equipament que tindrà capacitat per a 350 gossos i 150 gats. I el 
més important, substituirà les instal·lacions de la carretera de 
l’Arrabassada, construïdes al 1972 i ja obsoletes i amb 
mancances estructurals.  
 

Un centre integrat al Parc Natural de Collserola 
   El nou centre d’acollida d’animals de companyia estarà enllestit 
d’aquí a dos anys i suposa una inversió de 19 milions d’euros. 
Tindrà 2,6 hectàrees de terreny situat, segons un acord de 2014, 
a la finca Torre Doña Juana, prop del cementiri de Collserola i 



dins el terme municipal de Montcada i Reixac. Per aquesta raó, també donarà servei a la ciutat veïna. 
   En aquest espai es construiran, d’una banda, espais enjardinats i d’esbarjo per als animals. D’una altra banda, uns 6.000 m2 
d’instal·lacions s’empraran en edificis que inclouran serveis centrals com ara l’administració, l’adopció o veterinària, entre altres, així 
com també la secció de gateres i boxs. El projecte preveu que aquest edifici s’integri a la serra, a través de terrasses adaptades al 
desnivell, teulades verdes i paviments de materials naturals.  
 

Un centre per potenciar el benestar animal 
   El Centre d’Acollida d’Animals de Companyia de Barcelona està pensat per anar més enllà de l’actual model de gossera del CAACB. 
A més d’acollir animals perduts, abandonats o comissats, potenciarà l’adopció i la tinença responsable, i la millora del benestar animal 
en col·laboració amb el món universitari, i a més vincularà el centre a l’educació.  
 

Informació publicada al web de BTV. 

 

Generalitat de Catalunya 
Consell de Protecció de la Natura 
Av. Diagonal 523-525 
08029 Barcelona 
Tel. 934 44 51 84 
cpnatura@gencat.cat PEU centre acollida d’animals de companyia de Barcelona.  
http://mediambient.gencat.cat/cpnatura 
 

Informe del Consell de Protecció de la Natura sobre el Pla especial urbanístic 
del centre d'acollida d'animals de companyia de Barcelona, al terme 
municipal de Montcada i Reixac 
   L’Ajuntament de Barcelona promou un pla especial urbanístic per ubicar el futur Centre d’Acollida d’Animals de Companyia de 
Barcelona (CAACB) en un nou emplaçament atès que l’actual centre, situat dins el Parc Natural de la Serra de Collserola, ha quedat 
obsolet i cal modernitzar i ampliar les seves instal·lacions de manera que permeti incorporar els actuals criteris de gestió d’un 
equipament d’aquestes característiques. 
   L’emplaçament seleccionat és una part de l’antiga finca Torre Doña Juana, d’una extensió de 6 ha situada en el terme municipal de 
Montcada i Reixac, propietat de l’Ajuntament de Barcelona i de l’Ajuntament de Montcada i Reixac a la que va accedir –en la seva 
major part- per motiu de compensacions urbanístiques de cessió obligatòria i gratuïta per la urbanització del sector Can Cuiàs. 
   L’emplaçament seleccionat és també dins el Parc Natural de la Serra de Collserola i llinda amb el seu límit Est, a només 150 m de 
l’Autopista del Vallès i a 350 m del Tanatori de Collserola. És un espai força artificialitzat i ben comunicat 
   El pla especial urbanístic, de caràcter projectual, es presenta davant de l’Ajuntament de Montcada i Reixac per a que el tramiti, i es 
regeix pel “Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona, l’Ajuntament de Montcada i Reixac, el Consorci del Besòs i el 
Consorci del Parc Natural de la Serra de Collserola per a la instal·lació del Centre d’Acollida d’Animals de Companyia de Barcelona”, de 
juny de 2014. 
   L’àmbit d’aquest pla especial urbanístic està qualificat d’equipaments comunitaris clau 7b, i inicialment estava destinat a l’ampliació 
del Cementiri de Collserola, que ha desistit de fer aquesta ampliació. 
 

1. Consideracions generals 
   El principal tema ambiental que es planteja en aquesta actuació no és tant si el pla i el projecte s’integra correctament en un indret 
determinat i minimitza el seu impacte ambiental; tampoc no és qüestió de si les mesures compensatòries milloren prou l’entorn de 
l’equipament, restauren espais degradats o si s’optimitza la seva integració paisatgística. L’aspecte que el Consell de Protecció de la 
Natura considera més important és la utilització dels espais naturals com a reserva de sòl per a la ubicació de determinats 
equipaments, que té com a conseqüència la reducció de la superfície protegida. A més d’això, quan aquesta pràctica es dona vora dels 
límits dels espais naturals protegits, en lloc de facilitar una transició suau entre parc i ciutat, actua com a mecanisme de laminació dels 
espais protegits. 
   Els parcs periurbans presenten unes característiques determinades, que es concreten en les pressions per la híperfreqüentació, i la 
necessitat específiques de gestió preventiva, aspecte aquest en que parcs com Collserola, Sant Llorenç de Munt, ... s’ha especialitzat i 
apliquen bones estratègies de gestió. 
   L’altra característica, comuna a tots els espais naturals periurbans, estiguin protegits o no, és que són percebuts pels municipis 
limítrofs com a territoris d’expansió, especialment per instal·lar-hi equipaments de grans dimensions o bé poc desitjats per la població. 
L’exemple el tenim en l’espai natural de Gallecs, que fins que l’any 2009 no va ser declarat espai d’interès natural i integrat a la xarxa 
del PEIN, es va produir una gran pressió per instal·lar-hi equipaments, que van anar restant progressivament superfície a aquest espai 
natural de característiques rurals. La condició de sòl no urbanitzable no va ser suficient per impedir el procés d’urbanització. 
   En el cas del Parc Natural de la Serra de Collserola, la seva tardana declaració com a parc natural (octubre de 2010) i la prevalença 
del PGM sobre els criteris de protecció de la natura, ha comportat una situació de vulnerabilitat en relació a l’ocupació de part de la 



seva superfície per satisfer necessitats alienes a les necessitats de protecció i gestió de la natura, destinats a usos que no són els que 
motiven la declaració del Parc Natural. 
   Des de la declaració del Parc Natural de la Serra de Collserola aquest espai aplega la designació com a espai d’interès natural 
(PEIN), parc natural, espai de la Xarxa Natura 2000, Zona d’especial protecció de les aus (ZEPA) i Lloc d’Interès comunitari (LIC) per la 
totalitat de la seva superfície. 
   Probablement, l’emplaçament seleccionat per construir el nou Centre d’Acollida d’Animals de Companyia de Barcelona no seria 
discutible per a instal·lar-hi l’equipament proposat si no es donés el cas que es tracta d’un emplaçament situat dins el parc natural. La 
declaració de parc natural i la seva inclusió d’aquest emplaçament en el parc, comporta que les actuacions que s’hi facin hagin d’estar 
en consonància amb els objectius de gestió i protecció del parc natural. 
   Els objectius del Parc Natural, establerts a l’article 3 del decret de declaració, són, en síntesi, la protecció, conservació i millora del 
seu patrimoni natural i dels valors inclosos en el seu àmbit com a recurs ambiental estratègic en el si de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona, l’establiment d’un règim de gestió activa adreçada a mantenir la viabilitat ecològica dels ecosistemes del parc, i la 
implantació de regulació i zonificació de determinats usos de l’espai per tal d’integrar i fer compatibles les activitats amb les finalitats de 
conservació del patrimoni natura i de la biodiversitat. 
   En aquest cas, i des de la perspectiva de la protecció de la natura i de la gestió dels espais naturals protegits, la construcció d’un 
equipament d’aquestes característiques no s’ajusta als objectius que van motivar la declaració de parc natural i que figuren en el decret 
de creació, per bé que la normativa urbanística que recull el decret 146/2010 sigui extraordinàriament permissiva pel que fa als usos 
admesos en sòl no urbanitzable, especialment quan a l’article 6.8 del decret de declaració del parc natural admet la conservació, el 
manteniment i la millora dels equipaments i instal·lacions existents al parc, així com la construcció de noves infraestructures, 
equipaments i instal·lacions i l’ampliació de les existents, sotmeses només a l’ordenament urbanístic i a l’avaluació d’impacte ambiental. 
L’informe del Consell de Protecció de la Natura de 23 de març de 2010, relatiu al Projecte de decret de declaració del Parc Natural de la 
Serra de Collserola i de les Reserves Naturals Parcials de la Font Groga i de la Rierada-Can Balasc ja alertava d’aquest risc, tant a 
l’hora d’advertir sobre la possible repercussió negativa a l’hora de consolidar els límits del parc com quan adverteix de que s’admeten al 
parc nombrosos usos i instal·lacions que no marquen diferència entre les que poden establir-se a qualsevol altre sòl no urbanitzable no 
objecte de protecció. 
   El mateix informe del CPN advertia que el decret de declaració del parc no només admetia dins l’àmbit del parc uns usos i unes 
instal·lacions clarament excessius, sinó́ també́ que no aprofitava la declaració́ de parc natural per superar algunes de les limitacions 
que ofereix la normativa urbanística i continuar amb la subordinació de les polítiques de conservació́ a les urbanístiques. 
   Així mateix el Consell posava de relleu la incongruència que l’article que definia les normes bàsiques de protecció́ del Parc (article 6 
del decret 146/2010) fos precisament el que obris la porta a l’establiment, o ampliació́, de noves infraestructures, equipaments o 
instal·lacions al Parc, quan el que hauria de fer era establir clarament els supòsits i les condicions que haurien de regir qualsevol 
intervenció́ sobre aquests elements susceptibles d’alterar significativament el medi natural objecte de protecció́ . 
   Les observacions i recomanacions del Consell de Protecció de la Natura que tenien per objecte evitar que, una vegada més, se 
subordinés el model de protecció de la natura a l’urbanisme en els espais de protecció especial no es van tenir en compte, amb la qual 
cosa s’hauria evitat la situació que ara es presenta. 
   En matèria de gestió de la xarxa d’espais naturals protegits els espais de frontera entre el sòl de protecció especial i la resta de sòl de 
règim ordinari és especialment delicada. Per aquest motiu es delimiten zones de pre-parc o zones d’influència. En el cas del Parc de 
Collserola l’àmbit del parc i la zona exterior es troben abruptament, sense que hi hagi cap espai de transició; per aquest motiu, és 
encara més important tenir cura de la gestió dels espais de parc que se situen en els límits. 
   A la vista d’aquestes consideracions les mesures de sostenibilitat o l’adequació paisatgística de l’equipament esdevé un tema de 
segon ordre. El Consell de Protecció de la Natura manté el criteri d’informar desfavorablement totes les actuacions dins dels espais 
naturals de protecció ambiental que no tinguin per objecte la protecció i gestió del propi espai, o de les activitats tradicionals que s’hi 
realitzen. 
 

2. Consideracions específiques 
- L’estudi d’alternatives analitza (des de l’alternativa “0” fins a l’alternativa 3) dos únics emplaçaments, el de l’actual CAACB i el de la 
finca Torre Doña Juana, tots dos dins el PN Collserola. No estudia cap emplaçament fora d’espais naturals protegits. 
- Alguns dels documents tècnics del pla especial banalitzen i emmascaren la figura de parc natural quan s’hi refereixen reiteradament, 
ubicant l’espai seleccionat als “entorns de Collserola” i distorsionen el sentit del projecte quan es refereixen al “fort component 
ambiental des dels pilars de la seva conceptualització”. 
- L’àmbit de l’actuació està inclòs dins d’un espai d’interès connector que enllaça la Serra de Marina amb la Serra de Collserola, a 
través del Turó de Montcada, i és un dels punts crítics de connectivitat per la gran quantitat d’infraestructures que coincideixen en el 
congost, i per la superfície urbanitzada. El propi Torrent de Tapioles, al centre de l’espai seleccionat té la consideració de corredor 
fluvial. 
- El CPN s’ha referit ja en ocasions del despropòsit que representa efectuar cessions obligatòries de sòl derivades de la urbanització 
dins dels espais naturals protegits, i l’ús municipal que se’n fa i que no reforça els objectius de protecció i e gestió del PN. Sens dubte, 
plantejar en aquest indret un equipament d’educació ambiental relacionat estrictament a la gestió del parc i als seus objectius de 
conservació, mereixeria una valoració diferent per part del Consell de Protecció de la Natura. 
 
 
 
 



CRONOLOGIA DES DE L’APROVACIÓ INICIAL DEL PROJECTE NOU CAACB 
EL 2019 
 

• Aprovació inicial Pla Especial CAAC per part de 'Ajuntament Montcada el 12 de març del 2019. 
 

• La Generalitat emet informe d'impacte ambiental favorable el 25 d'octubre del 2019. 
 

• 28 d’octubre de 2019 El Consell de Protecció de la Natura, màxim òrgan consultiu en matèria de protecció de la natura i 
del paisatge de Catalunya, emet el seu informe desfavorable perquè l’emplaçament seleccionat per construir el nou CAACB 
resulta inadequat al trobar-se situat dins el Parc Natural de la Serra de Collserola, espai inclòs dins el Pla d’espais d’interès 
natural (PEIN) i espai de la Xarxa Natura 2000. S’adjunta informe. 
 

• L'Ajuntament de Montcada aprova provisionalment el CAAC el 19 de desembre del 2019 per unanimitat. El mateix any 
2019 DEPANA li diu públicament a la Laia Bonet, en un plenari del Consell de Convivència, protecció i Defensa dels Animals 
que si no retiren el projecte interposaran un RCA per estar en un parc natural PEIN i Xarxa natura 2000 i amb informe CPN 
desfavorable. La tinenta d’alcaldia fa cas omís.ç 
 

• Març de 2021 DEPANA interposa demanda i l'ajuntament segueix sense reunir- se amb nosaltres. 
 

• S’adjunta el plànol de la proposta alternativa que ja al 2019 li vam exposar a la Presidenta del Consell de Protecció dels 
Animals. També ho vam exposar en les aportacions al PAM 2020. 
 

• A la reunió 1-12-22 amb Ada Colau per altres temes DEPANA exposa el següent: Ubicació del nou CAACB: Es pregunta a 
l’alcaldessa si te coneixement del recurs interposat per DEPANA contra l’ajuntament pel Pla especial urbanístic del CAACB, 
al terme municipal de Montcada i Reixac dins el Parc Natural de la Serra de Collserola. de 28 d’octubre de 2019. De fet, fa 
temps que DEPANA reivindica la necessitat imperiosa d’una nova protectora i defensa la localització alternativa a 
l’aparcament de vehicles sense ús de l’antic Parc d’atraccions de Montjuïc, que comptaria amb la mateixa superfície de 6 Ha 
i que compliria amb les condicions d’accessibilitat, manca d’afectació al Parc Natural i ubicació dins el terme municipal de 
Barcelona, amb accés al transport públic pels voluntaris i possibles adoptants. Aquesta proposta de DEPANA va ser 
presentada juntament amb altres suggeriments, amb motiu del tràmit d’informació pública de l’avanç del Pla Director 
Urbanístic Metropolità al gener de 2020. Es planteja a l’alcaldessa la possibilitat de reunir-se per parlar-ne. No se’ns 
convoca a cap reunió. 
 

• Finalment el 7 de març de 20223 se’ns convoca a una reunió amb la Sra. Janet Sanz, sense arribar a cap solució. 
 

• DEPANA va sol·licitar mesures judicials cautelars el 15 de juny d’enguany. 
 

• 2 d’octubre d’enguany, rebem interlocutòria del Jutjat de lo Contencioso n.11 de Barcelona, que suspèn cautelarment el 
projecte. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Per què el nou CAACB no es pot fer a Montcada? 
oct. 5, 2023   

PUNTS FEBLES DEL PROJECTE DEL NOU CAAC A MONTCADA I REIXAC.  
 

   Està dins del Parc Natural de la Serra de Collserola, que hauria d’estar protegit i restringit. Com que en són conscients, s’ha fet més 
petit, no hi haurà pàrquing, ni àrea exterior pel passeig de gossos i haurà de camuflar-se limitant la projecció visual dels animals 
confinats. Es busca més amagar l’equipament que atendre les necessitats dels animals interns. 
   El nou CAAC estaria fora del terme municipal (dificultats d’accés per recuperar, adoptar o fer voluntariat amb animals). S’ubicaria a la 
zona nord-oriental d’una serra i amb baixa insolació a l’hivern. Alta dependència de sistemes d’escalfament (que no queda clar si n’hi 
haurà pels animals, només està clar que si per les oficines i àrea veterinària). 



   Quedaria l’equipament de cara a una àrea molt degradada d’una de les sortides de Barcelona. Dins de terrenys comprats fa temps 
per ampliar el cementiri. 
   L’accés amb transport públic no està garantit i menys un accés eficient i àgil. Les línies anomenades no són cap llançadora ni 
admeten gossos entre els passatgers. 102,103 i 104 no tenen parada actualment ni tenen prou freqüència de pas. L’aparcament previst 
seria un “cordó d’aparcament sobre el vial”. 
   Es preveuen àrees d’utilitat qüestionable (àrea d’estudi, biblioteca, exposició, saló d’actes…) en detriment dels espais necessaris pels 
gossos. No hi ha cap potencial de pràctica reflexiva on els lladrucs i el malestar dels gossos dificultin una conversa normal com en 
l’actual CAAC. 
   El model de gatera està etològicament contraindicat (grup gran amb control visual directe). De fet, no hi haurien d’haver gats en una 
gossera (al document de l’avantprojecte ocupen un 7,27% del total). Tenim l’oportunitat de resoldre un greuge combatut des de la 
ciència. Els gats han de poder ser atesos i adoptats en petits centres inclosos dins el nucli urbà (CUAF Centres Urbans d’Adopció 
Felina). Cal seguir les pautes que detallen especialistes en medecina de refugi com Gabriel Bustillo i experts en medecinafelina com els 
membres de GEMFE, que superen amb escreix les competències de l’equip veterinari generalista. L’espai previst per a gats seria: 5 
gateres de 30 m2 mes pati total. 180 m2 demostra un pobre plantejament d’aquest equipament. Cal recuperar la idea de no desterrar-
los. 
   No és apte per persones amb diversitat i/o limitacions funcionals. Es reprodueix el model de desplaçament per rampa (que tants 
ensurts porta donant aquest 48 anys al CAAC vell) a la vegada que es crea una dependència d’elevador mecànic/ascensor (exigent 
energèticament). Es replica el model “usuaris de primera vs. usuaris de segona”. 
   No consta cap mecanisme d’escalfament i refredament de l’àrea de gossos (ara es glacen a l’hivern i s’ofeguen a l’estiu). 
   El millor aïllament acústic és el lladruc que no es produeix perquè els animals no estan estressats. Hi ha un centre ramader proper, 
per tant, no és un àrea òptima com a refugi. 
   Dels boxes per a gossos es parla més de facilitar la feina del personal (neteja, manteniment, vigilància..) que del confort dels animals.    
Els patis d’esbarjo no arribarien als 40 metres per cada 8 boxes. Els boxes uns 6,25 metres, que són millors que els actuals però 
dependrà del nombre i la vinculació dels animals tancats dins. Es parla de fusteria i arpilleres. El plantejament imita massa el que ja es 
té. 
   No entrem en la consideració de les inversions econòmiques, ja que l’actual centre (vell i apedaçat) és una font de despeses molt alta 
i cal afegir el cost de manteniment dels gossos desplaçats a Argentona (Help Guau) i a Vic (Protectora d’Osona). 
 

PUNT FORTS: 
 

   Les especificacions de sostenibilitat i algunes de les àrees per humans són correctes: unes per imperatiu legal i unes altres perquè 
els humans sí que semblaria que els importen una mica. 
   Ofereix una alternativa, no prou bona, a un CAAC que ens avergonyeix des de fa més de dues dècades. 
 

ALTERNATIVA: 
 

   Com proposa DEPANA, cal recuperar l’opció Montjuïc (accessible, integrat, adaptació d’una àrea urbanitzada abandonada de difícil 
renaturalització), no deixar-se intimidar per les forces gentrificadores que diuen protegir Montjuïc (millor tancar el trànsit massiu i 
prohibir espectacles d’alt impacte sonor i d’afluència) que rebutjar una protectora d’animals. Ja consta fet un plec de condicions 
tècniques desenvolupat per Medi Ambient el 2010. La idoneïtat d’un equipament així depèn de l’evidència científica i de l’expertesa. Hi 
ha precedents constructius que mostren un baix impacte sonor, visual i olfactiu gràcies a la seva planificació amb criteris etològics. Una 
bona formació del personal amb unes instal·lacions acollidores i relaxants fan l’espai amigable per a tothom. Cal crear un equip efectiu i 
implicat amb un expert en protectores (no s’hi val un informe d’aprovació d’un col·legiat) per un disseny, supervisió i validació 
innovadors i sostenibles on les necessitats provades dels gossos siguin la prioritat i no un element perifèric. 
   Hem participat des de Futur Animal al web de Decidim. En l’anterior PAM, quintuplicant les adhesions de la següent proposta, vam 
demanar un canvi radical en la gestió de la protectora i ho van donar per assolit quan l’únic que hi ha de nou és un mural. Al 2018 van 
donar per assolida una petició que no es va satisfer ni de lluny. 
   No a la rèplica i trasllat d’un error de fa 50 anys. La ubicació del nou CAACB a Montcada i Reixac seria un fracàs per a la ciutadania 
de Barcelona i un reflex de la incoherència entre les actuacions i les obligacions legals i morals dels polítics. El CAACB ha de ser un 
centre d’adopció, un indret viu, a l’abast, on els animals passin temporades curtes i de qualitat on professionals, adoptants i voluntaris 
se sentin a gust i confortin els gossos acollits. Els gats casolans abandonats han d’estar a Centres d’Adopció Urbans per Barris no 
amuntegats, espantats i lluny d’on puguin visitar-se. L’avantprojecte redactat per Barcelona Regional (malgrat que no es pugui negar un 
gran esforç) és molt deficient, no hi ha expertesa específica, busca acontentar un model continuista. Què hi pinta una biblioteca i un 
saló d’actes? Volem una nova protectora però no tot s’hi val. Ens venen Montcada i Reixac com a solució: encara és més lluny de 
l’actual CAAC. Malgrat la inversió i els intents no aporta millores significatiu respecte al 1972 (quan es va fer l’actual) i molt menys 
respecte al 2020 (tretze anys després de la primera promesa de nou CAAC). A més, molts dels animals del CAAC estan a Argentona.    
Un nou CAAC ha de durar fins al 2070 i no pot donar l’esquena a allò après sobre els animals i a l’evolució social i ciutadana. El 1972 
sacrificaven els animals, ara 3 de cada 4 llars amb animal de companyia el considera un membre més de la família. L’Ajuntament 
proposa un lloc fora del terme municipal, en una zona amb poca insolació a l’hivern, impactant un Parc Natural i a tocar del cementiri.    
De veritat no som capaços de fer-ho millor? Ja fa més de set anys Paul Wass, expert en disseny de protectores -n’ha fet 20 i ha estat 
capaç d’aprendre de les errades- plantejava recursos sostenibles, ecològics i amb eficàcia provada de benestar i amb un índex 
d’adhesió i participació comunitària altíssims. 



   Les projeccions estandaritzades dels espais d’humans adaptats que presenta l’avantprojecte, en cas de realitzar-se, seran fràgils, 
complicats de mantenir i fàcilment degradables. Si us plau, no renunciem al projecte que es mereix la sensibilitat del segle XXI són la 
nostra responsabilitat, és el nostre medi, són els nostres diners. 
 

Per Emma Infante, màster en Dret Animal i Societat, postgraduada en Antrozoologia i Màster en Periodisme. Cofundadora de Futur 
Animal i FdCats.  
 
 

L’Ajuntament estudia recórrer contra la suspensió de les obres al Centre 
d’Acollida d’Animals 
El consistori argumenta que el projecte compleix tots els requisits legals i que va ser aprovat per la Comissió 
Territorial d’Urbanisme de la Generalitat 
Àngels Molina  | dimecres, 4 d'octubre del 2023 
   L’Ajuntament de Barcelona està estudiant la resolució del Jutjat Contenciós Administratiu número 11 de Barcelona que ha suspès 
cautelarment les obres per construir el Centre d’Acollida d’Animals de Companyia de Barcelona (CAACB) a Collserola i es 
planteja recórrer-hi en contra. El consistori explica que es tracta d’una suspensió cautelar i que no hi ha cap sentència que qüestioni la 
ubicació del nou CAACB. La previsió era començar les obres de construcció del centre el novembre d’aquest any. 
   També assegura que el projecte compleix tots els requisits legals i que, de fet, va rebre l’informe favorable del Departament de 
Territori i que la Comissió Territorial d’Urbanisme de la Generalitat també en va aprovar el pla especial. Fonts municipals asseguren 
que “han complert amb tots els tràmits requerits, des de la tramitació urbanística fins a la concessió de llicència d’obres per part de 
l’Ajuntament de Montcada”. 
 

Una parcel·la qualificada d’equipament 
   La justícia ha suspès cautelarment les obres del nou centre a petició d’una petició que DEPANA va fer el mes de juny en què 
demanava preservar el Parc Natural de Collserola.  
   Segons el consistori, però, el nou Centre d’Acollida d’Animals està projectat en una parcel·la qualificada històricament 
d’equipament (estava qualificada per fer-hi un cementiri metropolità). La Modificació del Pla General Metropolità, aprovada el 2017, va 
convertir sis hectàrees d’aquests terrenys en equipament per construir el centre i 13,9 hectàrees van passar a ser qualificades de 
forestal, amb la qual cosa va augmentar la massa arbòria del Parc de Collserola. Per tant, diu l’Ajuntament, aquesta modificació ha 
permès que 13,9 hectàrees de bosc que no estaven qualificades de forestal ara ho estiguin. 
Un equipament “imprescindible” 
   L’Ajuntament insisteix que continuaran treballant per fer possible la construcció del nou CAACB, un equipament 
“absolutament imprescindible perquè el centre actual ha quedat petit per a les necessitats actuals”. 
   El projecte del nou CAACB ha de permetre acollir 350 gossos i al voltant de 150 gats que actualment estan al centre de 
l’Arrabassada. L’Ajuntament defensa que el nou espai ha de comportar un canvi molt substancial en la millora del benestar dels animals 
acollits i substituir unes instal·lacions obsoletes del 1972, que van ser concebudes com a gossera. 
 
Informació publicada al web de BTV. 
 

La nova gossera de Barcelona: últims obstacles per una espera de més de 20 
anys 
L’Ajuntament de la capital catalana ha aprovat la demandada construcció del nou centre d’acollida d’animals, però 
ara cal adjudicar les obres a un mes de les eleccions 

 
PER JUAN ASENSIO 
FOTOS GERARD BOADA 
PUBLICAT EL 28 D’ABRIL 2023 
 

   Els animals tindran per fi un nou centre d'acollida a Barcelona després de més de 20 
anys d'espera. Això sembla clar després que l'Ajuntament de la capital catalana aprovés 
fa un mes el projecte. Ara, la gran incògnita torna a ser la data d'obertura. La raó: les 
obres encara no s'han licitat i les eleccions municipals són a tocar. El govern d'Ada Colau 
va anunciar que la previsió era començar la construcció a la tardor, entre el setembre i 
l'octubre, i adjudicar-ho abans d'acabar el mandat. Ara per ara, però, no hi ha novetats. 
   Tot i la incertesa, Anna Ortonoves, cap del Departament de Gestió i Protecció dels 

Animals de l'Ajuntament de Barcelona, defensa que "no hi ha cap entrebanc". "Estem supermotivats i entusiasmats perquè veiem que 
això ja comença a ser una realitat". 
   Darrerament, l'associació DEPANA ha interposat un recurs contenciós en contra d'aquesta llicència, però Ortonoves assegura al Diari 
de Barcelona que s'ha estat estudiant des dels serveis jurídics del consistori i "no inhabilita". 



   La gossera s'ubicarà a la finca Torre Doña Juana a Montcada i Reixac, al costat del 
Cementiri de Collserola. El primer tinent d'alcaldia de l'Ajuntament de Montcada, Jordi 
Sánchez, calcula que el nou centre no estarà llest fins a principis del 2024: "Fer un 
procés de licitació, independentment que hi hagi eleccions o no, són sis mesos com a 
mínim". 
 
Gossos de la Lliga per a la protecció d'animals i plantes de Barcelona (Gerard Boada) 
 

Una reivindicació històrica 
   A l'espera de què es liciti el contracte d'obra a una constructora, el retard que ha 
caracteritzat aquest projecte indigna al conjunt d'associacions animalistes. Carme 
Méndez, presidenta de l'Associació Defensa Drets Animals, critica la inacció del 

govern municipal a l'última dècada: "Portem anys i panys que ens diuen que sí, que ja està; i el fet és que el centre no hi és". També 
lamenta que "com s'acaba aquesta legislatura, una altra vegada queda el tema pendent". "És molt lamentable el que ha succeït". 
   L'Ajuntament va intentar en el seu moment aixecar el centre d'acollida al Parc de l'Oreneta, al districte de Sarrià-Sant Gervasi, i més 
endavant a Montjuïc, però totes dues alternatives van fracassar. La primera opció, proposada el 2008, no va progressar a causa de 
l'oposició dels veïns i les escoles de luxe de la zona; i la segona, presentada un any més tard, tampoc va quallar. 
   Per què s'ha trigat tant a engegar la nova gossera? Ortonoves manifesta que es tracta d'un projecte "complex", ja que són dos 
municipis els que s'han de coordinar -Barcelona i Montcada i Reixac-, i posar d'acord. A més, afegeix que és una iniciativa "promoguda 
des d'un dels municipis, però en el terme municipal de l'altre". Davant d'això, Sánchez fa autocrítica: "Hem anat molt lents entre tots 
plegats". 
   Cal tenir en consideració que els dos ajuntaments van signar el 2014 un conveni urbanístic per definir la ubicació del nou equipament. 
Amb aquest acord, el consistori de la capital catalana es comprometia a fer una sèrie d'inversions a Montcada: arreglar el Rec Comtal, 
eliminar el barraquisme que hi havia a Collserola i al Turó de Montcada, i millorar unes connexions entre Can Cuiàs i Ciutat Meridiana. 

 
Una de les zones habilitades per a gats a la Lliga per a la protecció d'animals i plantes de 
Barcelona (Gerard Boada) 
 

   "S'hauria de preguntar a l'Ajuntament de Barcelona perquè s'ha allargat tant. 
Nosaltres sempre hem exigit que, abans de fer el centre, complissin amb les 
obligacions que els atorgava el conveni", explica el portaveu de Montcada. 
 

El nou CAACB 
   Una inversió de 19 milions d'euros, 25.750 metres quadrats i capacitat per a 350 
gossos i 150 gats. És el retrat del nou Centre d'Acollida d'Animals de Companyia de 
Barcelona (CAACB), que disposarà d'espais lliures enjardinats i d'esbarjo per als 
animals, en un complex que s'integrarà en l'entorn natural que l'envolta. "És un espai 

ideal. Ha de ser un centre pioner, de referència", afirma Ortonoves, que detalla que es tracta d'un "projecte auster, però que pensa molt 
en el benestar dels animals que han d'estar acollits". 
   Les instal·lacions acolliran els animals perduts, abandonats i comissats de Barcelona i de Montcada i Reixac, i oferirà serveis 
veterinaris a la població del municipi del Vallès Occidental. 
   L'actual CAACB, situat a la Carretera de l'Arrabassada, fa temps que es va quedar petit: "Fa ben bé sis anys. Va haver-hi un 
increment en la tendència de les entrades. Abans l'abandonament era molt estacional, vinculat sobretot a l'època de vacances d'estiu. 
Ara és estructural", detalla Ortonoves. 
 

Instal·lacions antigues i capacitat limitada 
   És un espai construït el 1972 i concebut en un inici com a gossera on se sacrificaven els gossos i gats de Barcelona. Si en 22 dies no 
tenien la sort de ser reclamats o adoptats, el seu destí era inevitable, fins que el 2003 el plenari de l'Ajuntament va aprovar la fi 
d'aquesta mesura. La capital catalana va convertir-se en la primera ciutat de l'Estat en erradicar el sacrifici i esdevenir centre d'acollida. 

 
Un gos al Centre d'Acollida d'Animals de Companyia de Barcelona (Ajuntament de Barcelona) 
 

   L'antiguitat de les instal·lacions fa que avui dia es doni una resposta limitada a les necessitats 
dels animals. "La infraestructura és la que és, una infraestructura estressada per l'ús", reconeix la 
cap del cap del Departament de Gestió i Protecció dels Animals. Méndez va una passa més enllà 
i retreu que "no reuneix les condicions ni per acollir els animals i molt menys d'una ciutat de la 
categoria de Barcelona". La presidenta de l'associació animalista afegeix que el CAACB és petit, 
a l'ombria i costa molt arribar i reivindica: "Els ciutadans paguem impostos per moltes coses, 
entre elles per tenir un centre digne". 
   Malgrat aquestes mancances estructurals evidents que han portat a aprovar la construcció d'un 
nou centre, l'equipament s'ha renovat i s'han produït obres de millora, especialment a la part de 

cures dels animals: "S'ha intentat anar fent un manteniment que ajudi a tenir unes condicions mínimes de benestar", subratlla 
Ortonoves. 
 
 



Gossos derivats a Argentona 
   Ara mateix, acull 175 gossos i un centenar de gats, i hi treballen 35 persones durant tot l'any. La realitat però, és que molts gossos, 
uns 50 al mes, són derivats a un centre concertat d'Argentona, Help Guau, mitjançant un conveni extern. El tercer animal en discòrdia 
són les fures, considerades també com a animal de companyia segons la llei catalana. També hi ha entrades d'aquesta espècie al 
centre, però només entre cinc i set l'any. 
   "Sortosament, tenim un índex d'adopció molt bo. L'objectiu és que els gossos estiguin el menor temps possible amb nosaltres perquè 
es retroben amb les seves famílies si s'han perdut, o són adoptats", remarca Ortonoves. 

 
Gerard Boada 
 

   Els animals que entren al centre d'acollida són animals perduts, abandonats o comissats 
per maltractament o comerç il·lícit. També es deriven des dels serveis socials gossos o 
gats provinents de famílies desestructurades o si, per exemple, s'ha d'ingressar el seu 
responsable o si es produeix un canvi de domicili i els propietaris de la mascota no poden 
tenir-la al nou pis. 
   El CAACB no accepta animals que s'abandonin directament a l'equipament sense 
passar per serveis socials. "Què vol dir que no puc tenir l'animal? M'he cansat de tenir 
aquell animal? Doncs haver-t'ho pensat abans. Un animal és un ésser viu i està protegit 

per la llei. No pots abandonar-lo, és delicte", adverteix la responsable d'animals de l'Ajuntament. En canvi, la Lliga per a la protecció 
d'animals i plantes de Barcelona, la protectora privada més gran de la ciutat, sí que accepta gossos de propietari, segons constata 
Enric Solé, responsable del refugi. 
 

Els passejos, a càrrec del voluntariat 
   Els gossos allotjats surten a passejar un cop al dia, o almenys és el que s'intenta des del CAACB. Aquesta tasca no la realitzen els 
treballadors de l'equipament sinó voluntaris que col·laboren amb el centre: "Nosaltres no podem treure a passejar els gossos perquè les 
càrregues de feina no ho permeten", admet Ortonoves. La Mar és des de fa vuit anys voluntària de l'Associació d'Amics i Voluntaris de 
la gossera de Barcelona, una de les quatre associacions que s'encarreguen de treure els gossos: "Amb la mida de les gàbies i l'espai 
del qual disposen quan estan tancats, el passeig és indispensable, sinó es tornarien bojos". 

 
Una voluntària passejant un gos del CAACB (Ajuntament de Barcelona) 
 

   "Sempre que sigui possible, preferim que estiguin acompanyats", observa Ortonoves al 
respecte de què els gossos convisquin junts a una mateixa gàbia. Els responsables 
valoren dos aspectes per prendre la decisió: que la dimensió del box ho permeti i que el 
gos pugui tenir un company. És a dir, l'espai i el comportament. 
   "S'ha de treballar que tinguin una bona entesa", explica la responsable del 
Departament de Gestió i Protecció dels Animals, que destaca que hi ha gossos que 
estan molt contents amb un company amb una excepció: l'hora de menjar. "Fan el que es 
diu protecció de recursos", afegeix Ortonoves. En algunes gàbies arriben a estar tres o 

quatre gossos junts sempre que siguin de mida petita o mitjana. 
 

Perfil dels gossos 
   Les races que predominen al centre d'acollida i, per tant, les que més s'abandonen, 
són els American Staffordshire i els Pitbull. Malgrat que el ritme d'adopcions és positiu, hi 
ha gossos que s'hi estan molts anys fins que aconsegueixen sortir. Ortonoves diu que 
són "molt invisibles o bé tenen un tipus de peculiaritat de comportament". Alguns han 
arribat a estar vuit i nou anys abans que se'ls emportessin, i moltes vegades és una 
persona voluntària del centre qui els dona una segona oportunitat. 
 
Gerard Boada 
 

   Mar entén que "és molt més fàcil que adoptin a gossos més joves, a gossos de mida 
petita i a gossos que no tinguin cap problema de comportament". Considera que els de 
races potencialment perilloses "estan estigmatitzats" i passen més temps al CAACB 

juntament amb els de mida gran i els d'edat avançada. 
   "Aquí veiem les dues cares de l'ésser humà: la més cruel i dolenta, que és l'abandonament o els maltractaments, i la més bona que 
són aquests miracles", assevera la responsable del CAACB. Mar comenta que es genera un vincle "sobretot amb els gossos que porten 
molt temps" i confirma: "On vagin els gossos anirem nosaltres". La voluntària ressalta que ja necessiten 100% vehicle propi per anar al 
centre "perquè pràcticament no hi ha transport públic", donat que també hi seran a Montcada: "Si està 15 o 20 minuts més enllà, anirem 
igualment". 
 

L'abandonament, una xacra que no s'atura 
   767 gossos i 695 gats. Són les xifres que es van registrar al centre d'acollida de Barcelona l'any passat. Un 2022 en què van ser 
adoptats 369 cans i 409 felins. L'abandonament continua a l'alça, especialment amb gossos de mida més gran, però quins són els 



motius principals? Segons Ortonoves, hi ha tres elements a tenir en consideració. Les camades indesitjades, els problemes de 
comportament i la moda de fer-se amb barreges de gossos potencialment perillosos i altres races. 
   Sobre aquest darrer motiu, Ortonoves aclareix que és necessari "un coneixement per poder tenir correctament els gossos i saber les 
necessitats de l'espècie com ara els pastors belgues malinois". La responsable del centre assenyala que, per contra, l'abandonament 
del gat és estacional i està vinculat a les èpoques de cria, que té lloc els mesos d'estiu. 

 
Gerard Boada 
 

   "Tothom parla de formació i educació, però van passant els anys i seguim igual. Fins i 
tot pitjor, perquè s'ha fet una modificació que està al Parlament de Catalunya de la llei de 
protecció d'animals que tira endarrere algunes coses que teníem abans", critica Enric 
Solé. 
   Sobre la llei aprovada pel govern espanyol, Solé lamenta que "era una superllei i han 
començat a retallar per aquí, pels caçadors, per l'experimentació, i al final acaba sent un 
xurro no servirà per a res". "Hi ha un tema cultural molt greu en aquest país", afegeix. El 
directiu de la protectora té clar que "no hi ha respecte pels animals" i fa una reflexió: "Un 

país que et diu que els toros són una festa i és cultura; a partir d'aquí, poc pots treballar. És el que hi ha". 
 

Fomentar la identificació dels animals 
   "Una de les coses més importants és millorar la identificació dels animals de companyia", aporta Ortonoves com a solució per a frenar 
l'abandonament. A Catalunya, la identificació amb microxip és obligatòria des del 2008, però només el 40% dels gossos que entren al 
CAACB porten xip, i en cas dels gats no arriba al 4%. 
   Méndez considera que s'ha de controlar i que això només ho poden fer "els agents autoritzats, perquè les entitats no podem anar pel 
carrer passant un lector de microxip". En aquesta direcció, l'Associació Defensa Drets Animals prepara una campanya cada any sota 
l'eslògan 'El xip i la xapa': "Si estan identificats, és un signe de responsabilitat. I si el gos s'abandona, es pot seguir la traçabilitat", 
detalla Méndez. "És una forma més de forçar a la gent perquè sàpiga que quan adopta o compra un gos o un gat, té unes 
responsabilitats ineludibles que comencen per aquí", insisteix. 
   Ortonoves exposa que si no tens un animal identificat correctament "no pots combatre i sancionar a ningú que hagi comès aquest 
abandonament". La responsable de l'Ajuntament creu que també és important fomentar l'esterilització dels animals, obligatòria a 
Barcelona des de 2014, per evitar les camades que acaben abandonades, i treballar per a "treure l'estigma dels gossos potencialment 
perillosos perquè és un dels sectors de la població de gossos més tristament i injustament damnificats". 
   Per la seva part, Solé posa el focus en les institucions: "Són coses molt evidents, però no es fan. Per desgràcia, tenim una 
administració que tampoc sembla que li interessi molt fotre canya amb això". I conclou: "No veig molta solució, sincerament. És un tema 
cultural i d'educació". 
 

Informació publicada al Diari de Barcelona. 
 

Recurs contenciós administratiu contra el projecte de Centre d’Acollida 
d’Animals de Companyia a Montcada i Reixac 
El Fons de Defensa Ambiental ha elaborat un recurs contenciós administratiu perquè el pla urbanístic de 
l’equipament es declari nul 
Alerta que el projecte amenaça els valors ambientals, territorials i urbanístics del Parc Natural de Collserola  
Juliol 22, 2022   

   DEPANA ha presentat un recurs contenciós 
administratiu elaborat pel Fons de Defensa Ambiental 
(FDA) contra el pla especial urbanístic del nou Centre 
d’Acollida d’Animals de Companyia de Barcelona 
(CAAB) que es vol construir a Montcada i Reixac pels 
costos ambientals del projecte. L’entitat alerta que el pla 
vulnera la normativa urbanística, territorial i sectorial i 
afirma és il·legal pel fet d’ubicar el nou equipament a 
l’espai protegit del Parc Natural de la Serra de 

Collserola, inclòs al PEIN i a la Xarxa Natura 2000. En concret, assegura que el nou recinte de CAACB “tindrà un impacte determinant 
sobre els valors del Parc Natural de Collserola i sobre la connectivitat i permeabilitat ecològica” i per això demana que el pla es declari 
nul. 
   Tot i defensar que cal un canvi d’ubicació per les males condicions del centre situat a la carretera de l’Arrabassada de Barcelona, que 
data de l’any 1971, l’entitat ha decidit impugnar el pla urbanístic perquè l’indret on es vol construir el nou CAAB alberga tot un seguit de 
valors naturals amb protecció ambiental, territorial i urbanística. 
   De fet, com a membre del Consell de Convivència, Protecció i Defensa dels Animals i entitat que vetlla per la conservació de la natura 
i els drets dels animals, DEPANA va proposar públicament una alternativa i la va traslladar a la presidenta del Consell, Laia Bonet. 
Concretament, DEPANA reivindica la necessitat del CAACB però reclama que se situï en un altre emplaçament, com seria l’aparcament 
de l’antic parc d’atraccions de Montjuïc. 



   DEPANA considera “inconcebible” que atesos els elements naturals que s’hi veuran afectats s’hagi decidit tirar endavant el centre, 
que no s’ajusta als objectius que van motivar la declaració de la Serra de Collserola com a espai natural de protecció especial. En 
aquest sentit, alerta que el projecte provocarà efectes negatius sobre els valors protegits i conclou que les mancances de l’estudi 
d’alternatives poden comportar la nul·litat de l’aprovació. 
   DEPANA alerta que la construcció de l’edifici, que ocuparà 5.695 metres, als quals se n’hi ha d’afegir 22.417 d’espais exteriors per als 
animals, suposarà un important moviment de terres, excavacions, anivellaments del terreny per a la construcció dels habitacles, tales, 
pavimentació de camins, urbanització de l’entorn existent, etc. 
PEIN, Xarxa Natura 2000 i Parc Natural 
   Collserola està inclòs dins del Pla d’Espais d’Interès Natural (PEIN) des del 1992, fet que representa no només la protecció a nivell 
urbanístic sinó també a nivell territorial d’acord amb els valors científics, ecològics, paisatgístics, culturals, socials, didàctics i recreatius 
que posseeix. 
   L’any 2006 es va incloure Collserola a la Xarxa Natura 2000, per la qual es designen zones d’especial protecció per a les aus (ZEPA) 
i s’aprova la proposta de llocs d’importància comunitària. La incorporació del massís a la xarxa europea n’implica la preservació en 
resposta a la presència d’hàbitats i espècies d’interès comunitari (com prats mediterranis o pinedes i carrascars). 
   El 2010, el Pla Territorial Metropolità de Barcelona va reconèixer la figura de protecció del Parc de Collserola i va categoritzar l’àmbit 
com a espai obert de protecció especial pel seu interès natural i agrari. El mateix any, la Serra de Collserola es va declarar Parc 
Natural, ampliant la superfície protegida en 779,29 ha. 
Construccions d’”impacte significatiu” 
   El recurs elaborat pel Fons de Defensa Ambiental, destaca que el projecte inclou construccions d’”impacte significatiu” en espais 
forestals, amb importants eliminacions d’arbrat. Així, es constata un impacte per ocupació directa d’uns 19.000 m² de terrenys forestals 
d’alzinars i pinedes, parcialment catalogats d’hàbitats d’interès comunitari, i es poden veure afectades espècies de fauna presents en 
l’àmbit del Parc natural. 
   Segons es desprèn del recurs, la nova actuació perjudicaria l’efecte vora i d’autoprotecció del bosc interior. Pel que fa a la 
connectivitat ecològica i xarxa hídrica, l’ocupació per l’edificació afectaria la zona de suport a la connectivitat. 
   DEPANA també denuncia que la requalificació dels sòls vulnera el principi de desenvolupament sostenible, atès que suposa una 
intervenció irreversible sobre el territori que pot arribar a comprometre els valors paisatgístics i ecològics que van motivar la seva 
inclusió dins dels límits del Parc Natural de la Serra de Collserola i la seva declaració com a Zona d’especial conservació de la regió 
biogeogràfica mediterrània. En aquest sentit, considera que es podria haver implantat el nou equipament en sòls no urbanitzables o 
urbanitzables que no fossin sòls especialment protegits. 
   El recurs exposa detalladament que el pla vulnera el principi d’interdicció de l’arbitrarietat dels poders públics, el principi de 
proporcionalitat, el principi de no regressió planificadora o qualificadora de protecció ambiental, el planejament territorial superior, el 
principi de prevalença de la protecció ambiental sobre l’ordenació territorial i urbanística, la llei forestal de Catalunya i critica que falta 
l’avaluació econòmica i financera i l’estudi d’avaluació de la mobilitat generada del peu. 
 
 
 

 
 

 
 

 
 
 

 

Què fem 
 

   El Fons de Defensa Ambiental (FDA) és una associació sense ànim de lucre en funcionament des del setembre de 2004 i inscrita en 
el Registre del Departament de Justícia el 17 de gener de 2005. 
   La finalitat del FDA consisteix en l’assessorament jurídic ambiental sense ànim de lucre i independent. 
   Sense ànim de lucre per la seva vocació de servei per a la protecció del medi ambient. I independent per garantir la seva imparcialitat 
i objectivitat. 
   De fet, aquesta concepció de Fons de protecció jurídica ambiental ja existeix a altres països com, per exemple, en el món anglosaxó 
on està profundament consolidat. 
Objectius 
   Assegurar, de forma efectiva i real, la protecció jurídica del medi ambient. 
   Fomentar la participació davant de l’administració i l’accés a la justícia per a la protecció del medi ambient, en especial, per part de les 
persones i dels grups amb més dificultats. 
   Garantir la independència del FDA per tal de poder actuar amb imparcialitat i objectivitat. 
   Prestar serveis d’assessorament jurídic adreçats a la protecció del medi ambient. 
   Organitzar i promoure actes, programes, estudis, campanyes i informació i altres accions que contribueixin a l’ús efectiu dels 
instruments jurídics de protecció del medi ambient. 
Visió 
   Ser un centre de referència i un dels principals motors per a la utilització de la protecció jurídica del medi ambient tant en el vessant 
social com institucional. 



   Ser un referent a nivell català, espanyol i europeu en l’aplicació efectiva del Dret ambiental tant en el vessant judicial com en el camp 
dels estudis, la formació i l’assessorament. 
Serveis 

   Assessorament jurídic. 
   Assistència jurídica  davant de l’administració i dels jutjats i tribunals. 
   Redacció de normativa ambiental (convenis internacionals, lleis, reglaments i 
ordenances). 
   Redacció d’acords i contractes entre particulars i entre particulars i l’Administració. 
   Elaboració d’informes i estudis. 
   Publicacions. 
   Organització de cursos ad hoc per entitats i administracions. 
Destinataris 
   Entitats ambientalistes, ecologistes, conservacionistes i animalistes. 
   Entitats socials sense ànim de lucre quan actuen per la protecció del medi ambient. 
   Ciutadans quan actuen per a la protecció del medi ambient. 
   Universitats per estudis de protecció ambiental. 
   Administracions per actuacions de protecció ambiental. 
Jornades formatives 
   El Fons de Defensa Ambiental organitza des de l’any 2018 les Jornades formatives 
per a la defensa jurídica del medi ambient, juntament amb la Clínica de Dret 
Ambiental de la Facultat de Dret de la UB, i amb el suport de DEPANA i l’Ajuntament 
de Barcelona. 

 

Qui som 
 

Equip directiu i professional: 
   La direcció de l’FDA correspon a un equip de set membres amb una dilatada i reconeguda experiència professional i acadèmica en el 
dret ambiental: 
   Mònica López Escardívol, presidenta de l’FDA, Màster de Dret Ambiental per la Universitat Rovira i Virgili i lletrada de l’Ajuntament de 
Barcelona. 
   Àlex Peñalver i Cabré, secretari de l’FDA, professor titular de Dret administratiu, coordinador de l’assignatura Dret del medi ambient 
de la Universitat de Barcelona i advocat ambientalista de reconegut prestigi amb una antiguitat de més de 14 anys (actualment no 
excercent). 
   Lluís-Xavier Toldrà i Bastida, tresorer de l’FDA, professor associat de Dret urbanístic de la Universitat de Barcelona i advocat 
ambientalista de reconegut prestigi amb una antiguitat de més de 14 anys. 
   Francesc Espinal Trias, vocal de la Junta Directiva de l’FDA, advocat ambientalista de reconegut prestigi amb una antiguitat de més 
de 20 anys. 
   Mar Aguilera Vaqués, vocal de la Junta Directiva de l’FDA i professora titular de Dret constitucional i drets fonamentals de la 
Universitat de Barcelona. 
   Sonia Lozano Goldberger, vocal de la Junta Directiva de l’FDA, Màster d’Accés a l’Advocacia per la Universitat de Barcelona. 
   Cristina Genescà Martell, actual assessora legal de l’FDA. Màster d’Accés a l’Advocacia per la Universitat Pompeu Fabra. 
   Meritxell Cotrina Jové, actual assessora legal de l’FDA. Màster d’Accés a l’Advocacia per la Universitat Oberta de Catalunya i Màster 
de Dret Ambiental per la Universitat Rovira i Virgili. 
 
Clients: 
Hem portat casos: 
   D’entitats ambientalistes, ecologistes, conservacionistes i animalistes:  
   DEPANA, Ecologistes en Acció de Catalunya, Ecologistas en Acción-CODA, Greenpeace,  ADENC, CEPA,  L’Alzina, Fundació 
Altarriba, El Lledoner, Club Muntanyenc de Sant Cugat, Quercus, SEO, Plataforma per la defensa de la riera d’Arenys de Munt,  
Plataforma per la Defensa del casc antic d’Argentona, Plataforma en Defensa de les Terres de l’Ebre, etc. 
   D’entitats socials sense ànim de lucre quan actuen per la protecció del medi ambient:  
   CCOO, CNT, ERC, IV, associacions de veïns de diversos barris a Catalunya, etc. 
   De ciutadans de diverses ciutats i pobles de Catalunya per diverses problemàtiques ambientals (contaminació acústica, altres 
molèsties, etc.). 
 

Les Jornades Formatives per a la defensa jurídica del medi ambient tindran 
lloc del 6 de novembre al 4 de desembre 
 

   El Fons de Defensa Ambiental (FDA) organitza per sisè any consecutiu les Jornades Formatives per a la defensa jurídica del medi 
ambient. El conjunt de ponències tindran lloc del 6 de novembre al 4 de desembre de manera presencial a la seu de DEPANA (C/ Sant 
Salvador, 97, de Barcelona), tot i que també es podran seguir en línia en casos justificats. 



   Les jornades, que estan organitzades pel FDA juntament amb la Clínica 
de Dret Ambiental de la Facultat de Dret de la Universitat de Barcelona, 
en col·laboració amb l’Institut de Drets Humans de Catalunya, i amb el 
suport de DEPANA, l’Ajuntament de Barcelona, l’Agència Catalana de 
Cooperació al Desenvolupament i la Generalitat de Catalunya, estan 
adreçades a tots aquells interessats en aprendre com defensar el medi 
ambient amb les eines del dret. La idea fonamental que motiva les 
xerrades és informar sobre els canals de participació de la ciutadania per 
a la defensa del medi ambient i promoure’n l’ús. 
   Us podeu inscriure a les jornades enviant un correu 
a fda@fonsdedefensaambiental.org abans del 31 d’octubre. El preu és de 
15 euros per a estudiants i membres d’entitats mediambientals i de 25 
euros per al públic general. A més, l’FDA disposa de cinc beques.       Per 
a demanar-les, cal escriure a l’adreça de correu electrònic de l’FDA: 

fda@fonsdedefensaambiental.org. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

   Hem confeccionat aquest document amb la informació del web de Depana sobre la 
suspensió judicial cautelar del projecte per construir el Centre d’Acollida d’Animals de 
Companyia a Montcada, dins dels límits del Parc Natural de Collserola, impugnat per aquesta 
entitat. 
   Ho hem complementat amb més informacions de Depana i del Fons de Defensa Ambiental, 
l´equip jurídic que ha redactat el recurs contenciós administratiu. 
   Finalment hem inclòs articles procedents dels webs de BTV i del Diari de Barcelona que 
informen sobre les intencions municipals de defensar el projecte i recórrer la suspensió 
judicial.  
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